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Copii, învățați carte, 
ca să nu ajungeți ca ei!
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Daca nu-i pâine, 

e bun si cozonacul!...

TRAIAN VUIA

CHECEA

FÂRLIUG

LENAUHEIM

BUZIAS

atalogul cu „perle” al domnului profesor Paras-
chivescu ne duce mereu cu gândul la îndemnul din 

titlu. Am, oare, dreptate?
u Decât s-o sug la mai mulți licurici mici, mai bine o 

sug la un licurici mai mare. Traian Băsescu
u Mi-am făcut parastasul acum întrucât copiii mei mai 

mult ca sigur o să uite să mi-l facă. Silviu Prigoană
u Dragostea, sexul și gelozia nu sunt totuna. Poți să 

iubești un câine și fără să faci sex cu el. Silviu Prigoană
u Să iubești înseamnă ceva, dar să fii iubit înseamnă 

tot. Emil Boc
u Femeia este acel ceva care-i face bine omului. Petre 

Daea
u Din câte guverne am făcut parte, pe mine nu mă mai 

doare capul deloc. Radu Berceanu
u Eu și când respir, totul este electoral. Marian Vanghelie
u Femeia o dată o vezi că dă ochii peste cap și rămâne 

în vise. Gigi Becali
u Fac parte din categoria bărbaților care plac femeile și 

nu plac bărbații. Marian Vanghelie
u Unii își fac operații de mărire a penisului. Păi eu nu 

știu cum să mi-l micșorez. Mi-ar trebui un bomfaier. Corneliu 
Vadim Tudor

u Nu mai e mult până mai e foarte puțin. Gigi Becali
u Eu am fost de când mă știu. Antonie Iorgovan
u Pentru mine, un partid creștin? Ei, pe dracu’! Ion 

Iliescu
u M-am simțit încărcat pozitiv, când am fost cu Ponta 

în comunitățile sinistrate. Liviu Dragnea
u Orice ministru e pe făraș tot timpul. Sebastian Vlădescu
u Frumusețea ține de șansa de a te fi născut așa. Elena 

Udrea
u Deocamdată suntem unde ne aflăm. Emil Boc
u Învățăm de la viață, dar constatăm că tot proști 

murim. Marian Vanghelie
u Dumnezeu și-a dat seama cu cine are de-a face. Marian 

Vanghelie
u E greu să zbori prin parcuri, oricât ai iubi na-

tura. Robert Negoiță
Rubrică realizată de Roxana FURDEAN
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TimișRECAS,
„Cât trăiești să faci bine!”

Domnule primar, 
sunteți unul din puținii 
oameni pe care îi cunosc 
atenți la critică și iertător 

cu agresivitatea verbală, cu dușmănia chiar a unor 
semeni. De unde vine în structura dumneavoastră 
spirituală această înțelegere față de răutatea 
oamenilor cărora, multora din ei, le-ați făcut bine.

Vezi dumneata, domnișoară Roxana, eu chiar 
dacă m-am născut și am și crescut în înălțimile 
munților, am o cu totul altă percepție a relațiilor 
interumane decât cei pe care cu blajinitate îi numesc 
adversarii mei. Ei fiind, în adevăr, dușmani înrăiți.

Unii din aceștia, iertându-i, s-au reapropiat 
de dumneavoastră.

Da, m-au înduplecat, de-a lungul vremii, odată 
cu trecerea anilor am crezut că s-au schimbat, dar 
trebuie să recunosc că m-am înșelat. Dar dacă stau 
să mă gândesc bine, nici măcar nu mă pot făli, cum 
spune bănățeanul, cu dușmani care să îmi dea de 
gândit. Ce dușmani? Niște personaje care toată viața 
lor s-au îndeletnicit cu escrocherii de felurite genuri. 
Rareori, gândindu-mă la ei, mă încearcă un sincer re- 
gret că există astfel de inși, reprezentând treapta cea 
mai josnică a speciei umane. Dar, cum îți spuneam, 
chiar crescut în înălțimile izolate ale munților, 
port mereu cu mine sfatul preabunilor mei părinți: 

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș
m bunul obicei să-mi cunosc pe cât posibil dinainte personalitățile pe 
care urmează să le intervievez. Asta ca să știu cum să-i abordez, ce punte 

mai bună de comunicare să arunc spre ei. Nu este și cazul domnului primar al 
orașului Recaș, ing. Teodor Pavel, un om sincer și de multe ori, prea direct, dar 
mereu deschis oricărui subiect. Precum veți citi...

„Teodore, cât trăiești să faci bine!”. Așa voi face și în 
continuare, voi fi la fel de iertător, înțelegând că omul 
care se îndepărtează de Dumnezeu ajunge o fiară.

Deși îmi doresc să evit acest subiect, nu pot să 
nu remarc că una din adversități, din dușmănii mai 
pe românește, vi le-ați atras din cauza serviciului 
propriu de salubrizare.

Da, e bine că ai exemplificat, acest serviciu 
propriu de salubrizare, pe care îl au foarte puține 
localități, fie ele cu statut de comună sau orașe, 
ei bine, acest serviciu propriu de salubrizare este 
unul înființat de mine și dotat cu utilaje proprii de 
colectare a gunoiului menajer.

Cu angajați proprii?
Da, cu angajați proprii, la un serviciu care 

ne permite să adunăm cantități nelimitate de gunoi 
menajer de la locuitorii orașului nostru.

Aici cred că ați reușit să faceți...
Am reușit să realizăm economii serioase la 

bugetul local. Un serviciu înființat cu reale greutăți, 
care, cum bine spuneai, a supărat pe unii.

Cu dotările cum stați?
Suntem foarte bine dotați și am reușit, în timp, 

să specializăm și personalul, fapt ce ne oferă o și mai 
mare eficiență.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu îți mulțumesc pentru buna colaborare.

Medicul nostru vă atenționează

A
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Rubrica școlii
Două săptămâni de 

vacanță de primăvară 
pentru elevi în anul viitor

levii vor avea câteva zile în plus de vacanță 
în primavara anului școlar viitor, conform 

calendarului pentru anul școlar 2018-2019 aprobat de 
Ministerul Educației. De Crăciun, aceștia vor sta acasă 
trei săptămâni, iar de Paște vor avea vacanță de două 
săptămâni.

E

 Pagină realizată de Roxana FURDEAN

entru a beneficia de sprijinul de 1 leu/kg pen- 
tru lână comercializată, cei înscriși în „Progra-

mul de susținere a crescătorilor de ovine pentru comer-
cializarea lânii” trebuie să depună la Direcțiile pentru 
Agricultură documentele justificative de plată, până la 
data 1 iulie 2018. Documentele justificative de plată 
sunt facturi/filă/filele din carnetul de comercializare, 
din care să rezulte cantitatea de lână comercializată.

În atenția crescătorilor de ovine

Ce se întâmplă în creierul și în corpul 
tău când folosești smartphone-ul

amenii de știință nu știu sigur dacă 
smartphone-urile și aplicațiile care vin 

la pachet cu acestea ne distrug creierul, dar sunt 
destul de convinși că ele creează dependență, 
încetinesc procesul de gândire și pot cauza 
depresie. Telefonul bâzâie de dimineața până 
seara târziu cu notificări care ne țin la curent cu 
noutățile și ne amintesc de lucrurile importante 
pe care le avem de făcut. La prima vedere, pare 
un lucru folositor. Oamenii de știință atrag însă 

atenția că acest flux continuu de între-
ruperi are un impact serios asupra cor- 
pului nostru, de care nu suntem conș- 
tienți: hormonii stresului sunt activați, 
se declanșează așa-numita reacție „luptă 
sau fugi”, bătăile inimii accelerează, res- 
pirăm mai greu, transpirăm mai mult, 
și mușchii se contractă primejdios.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
Emanuel BĂLAN - Secretar al comunei Sânmihaiu Român

„Experiența se dobândește cu multă trudă!”

Timiș

Domnule secretar, 
vă mulțumesc pentru 
amabilitatea de a vă găsi 
timp și pentru un scurt 

dialog jurnalistic.
Eu vă mulțumesc, asigurându-vă de toată 

condescendența mea, bucurându-mă că vă revăd.
În perioada în care nu ne-am văzut...
În intervalul de timp în care nu ne-am văzut, 

am fost destul de ocupați, pentru că ne aflăm într-o 
perioadă în care se lucrează din plin, având în vedere 
implementarea numeroaselor proiecte câștigate deja, 
urmată de încercarea de a depune noi proiecte pentru 
comuna noastră și locuitorii săi. Alături de domnul 
primar și de membrii Consiliului Local, întreaga 
echipă lucrează cu mai multă experiență, lucru firesc, 
decât în anii anteriori. Și când spun asta, mă gândesc 
că întodeauna învățăm câte ceva nou, experiența, 
după cum știm, se dobândește, de fiecare dintre noi, 
doar cu multă trudă. Nu se poate dobândi experiență 
fără a fi direct implicat în sfera aceasta de activități.

Ați amintit de proiecte și brusc mi-am amintit 
că proiectele pentru atragerea fondurilor europene 
se derulează extrem de greu.

Lucrurile, în acest sens, s-au mai domolit, ca 
să spun astfel.

În ce sens?
În sensul că în momentul de față este puțin mai 

ușor să accesezi un proiect, dar, din păcate, a rămas la 
fel de grea implementarea lui. Și când spun asta, mă 
refer la documentația solicitată și la birocrația care 
există în sistem.

Administrația din Sânmihaiu cum stă la 
acest capitol?

Noi stăm foarte bine, am accesat pe toate măsu- 
rile existente câte un proiect, urmând ca de acum 
înainte, până în 2020, să mai accesăm ce se mai poate.

Dacă tot discutăm despre proiecte, vă rog 
să îmi vorbiți despre unul, susținut cu fonduri 

junsă la poarta de intrare în părculețul primăriei reflectez, admirativ, la 
cel dintâi nume al așezării: Sanctus Michael cum îl întâlnim în prima 

atestare documentară ce datează din 1333, fiind amintită în listele de dijmă papale. 
Sună frumos! Aici mi-am programat o întâlnire cu domnul secretar Emanuel 
Bălan. Nu ne-am văzut de mult timp…           

europene, care se află aproape de final.
Aproape de final este proiectul ce vizează 

asfaltările pe perimetrul comunei și un altul, a cărui 
finalitate o vom recepționa în luna martie, este cel 
dedicat învățământului, adică grădiniței din comuna 
noastră. Un proiect frumos, necesar, derulat pe 
fonduri guvernamentale.

Cum vedeți comuna dumneavoastră în 
următorii ani?

În următorii doi ani, prin punerea în practică a 
proiectelor, Sânmihaiul Român va fi un șantier, care 
la încheierea lui va schimba fața comunei.

În domeniul dumneavoastră de activitate 
observ o continuuă schimbare a legislației.

Da, legislația se schimbă...
De pe o zi pe alta.
Mai mult decât de pe o zi pe alta. Ceea ce 

îngreunează cetățeanului buna ei cunoaștere. Dar 
pentru administrațiile publice, lucrurile încep, din 
fericire, să se simplifice puțin...

În ce privință?
Un exemplu, mai apropiat de timp, este cel 

privind pășunatul, unde s-au simplificat lucrurile 
pentru crescătorii de animale, dar și pentru noi, 
pentru administrația publică.

Puteți detalia?
Da, de exemplu, în momentul de față, printr-o 

hotărâre de guvern, pășunea poate fi distribuită în 
funcție de numărul de animale fără licitație publică, 
ceea ce pentru o anumită categorie de crescători 
de animale ușurează mult lucrurile, ținând seama 
că documentația necesară a fi întocmită pentru a 
participa la licitație era o greutate reală.

Acum fiind necesare ce acte?
Doar o adeverință, o dovadă a faptului că sunt 

crescători de animale și o cerere.
Domnule secretar, vă mulțumesc încă o dată, 

pentru amabilitatea dumneavoastră.
Cu plăcere.

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

A
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 Sfatul medicului nostru
Congelarea de durată strică structura produsului  

Dragi locuitori ai comunei Sânmihaiu 
Român, este bine să știți că pâinea congelată 
este pregătită și coaptă parțial, cu mult înainte 
de coacerea finală din magazine. Pentru a avea 
un aspect plăcut, apetisant și pentru a se coace, 
produsele conțin o paletă largă de compuși pe 
care atât producătorii, cât și „Asociația Marilor 
Rețele Comerciale din România” (AMRCR) 
doresc să le ascundă. Evitați pe cât puteți 
cumpărarea unor astfel de produse.

Atenţie șoferi!
Noul proprietar va fi amendat pentru că circulă 

fără rovinietă, nu vechiul proprietar
n cazul unei maşini care şi-a schimbat proprietarul, 
noul deţinător este cel care trebuie amendat pentru 

circularea pe drumurile publice fără rovinietă valabilă, 
nu vechiul deţinător. În cazul transmiterii dreptului de 
proprietate asupra vehiculului, fostul proprietar 
pierde calitatea de utilizator şi de subiect activ al 
contravenţiei constând în fapta de a circula fără 
rovinietă valabilă; dovada transmiterii dreptului 
de proprietate se face potrivit dreptului comun.                

Aurel MIHUȚ 
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„Domnului primar îi doresc mult succes!”

SATCHINEZ Timiș

Doru ARĂZAN

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Maestre, după ce ați colindat lumea întreagă, 
cum vă amintiți satul dumneavoastră?

Satul Bărăteaz mi-l amintesc ca o minune, ca 
un basm, la care mă raportez și acuma cu o teribilă 
emoție. Un sat populat de oameni harnici, cinstiți 
și frumoși la suflet. Ori de câte ori trec prin satul 
nașterii mele, mă năpădesc frumoase amintiri.

Când ați cochetat cu ideea de artist?
Cu ideea de artist nu am cochetat, am cochetat 

cu o stare interioară pe care am simțit-o și de care 
m-am apropiat-o din acei ani. Atunci făceam primele 
lucrări. Una din ele, există azi 
la mine acasă.

V-ați gândit de-a lun-
gul anilor să așezați una din 
lucrările dumneavoastră în 
comuna în care v-ați născut?

Nu m-am socotit ni-
ciodată o personalitate de 
asemenea statură încât satul 
să-mi aducă un astfel de 
omagiu, găzduind o lucrare a 
mea.

Aveți o lucrare de an-
vergură europeană, pe care o 
veți încredința Banatului 
pentru „Timișoara 2021”. Dar, revin, pentru satul 
dumneavoastră?

Sincer, da, s-ar putea să pregătesc o lucrare 
pentru comuna mea, care să reprezinte, peste ani, 
apartenența mea la acel spațiu de basm. Cu atât mai 
mult cu cât sufletul revine mereu în locul de unde ai 
plecat în lume.

Știu că aveți mereu grijă, în interviurile 

Urmând sfatul domnului Florin Cheaua, primarul comunei Satchinez, de 
a căuta să promovăm în arealul Banatului istoric valorile acestei așezări, ne-am 
îndreptat spre una din marile personalități ale artei sculpturale bănățene, maestrul 
Doru Arăzan, tatăl cunoscutului scriitor și muzician Doru Arăzan jr.

Recent, în spaţiul expoziţional al Galeriei Primăriei Municipiului Timişoara, 
maestrul și-a prezentat lucrarea de artă monumentală „Porţile”, propusă oraşului 
Timişoara pentru a deveni simbolul Capitalei Culturale Europene 2021. Despre 
această lucrare, domnul Prof. univ. dr. Marcel Tolcea a declarat: „Aș pune această 
expoziție sub semnul iubirii, întrucât pentru realizarea unei asemenea lucrări este 
nevoie de dragoste.” Multe din sculpturile maestrului Arăzan se află în colecții 

private din întreaga lume, iar altele sunt expuse în locuri publice din Timișoara și din alte localități 
bănățene.

Născut în satul Bărăteaz, comuna Satchinez, în anul 1951 în ziua de 22 septembrie, pe maestru l-am 
întâlnit în atelierul său de lucru.

pe care le acordați, să subliniați rolul capital al 
școlii în destinul nostru. Am înțeles astfel, de la 
dumneavoastră, că învățarea reprezintă cea mai 
importantă activitate umană. Motiv, întemeiat, să 
vă întreb dacă vă mai aduceți aminte numele celui 
care v-a pus, cum se spune, condeiul în mână?

O, da! Cu mare bucurie îmi aduc aminte de 
bunul meu învățător domnul Plapșa, care, ce lucru 
frumos! a fost învățătorul bunicilor mei, dar și al 
părinților mei.

Unde locuia dascălul?
Unde altundeva decât 

în sat, chiar la școală, 
și față de învățătorii de 
astăzi, era de o erudiție 
extraordinară. Domnișoară 
Roxana, învățătorul acesta 
 cânta la câteva instrumente, 
era ctitor și conducător de 
cor.

Ce mesaj aveți, maes- 
tre Arăzan, pentru locuito- 
rii comunei dumneavoastră?

Să întrețină acest sat ca 
un pahar.

Dacă acum v-ați afla 
în fața primarului comunei Satchinez, domnul 
Florin Cheaua, ce i-ați spune?

I-aș spune, știindu-l un om inteligent, să 
continue efortul său de ridicare a comunității pe care 
o conduce. Astfel, va rămâne ceva după dânsul. Îi 
doresc mult succes!

Maestre, vă mulțumesc.
Cu multă plăcere pentru oamenii comunei mele.          

levii vor începe școala pe 10 septembrie, iar primul semestru se va 
încheia pe 1 februarie. Va urma o săptămână de vacanță intersemestrială, 

iar cel de-al doilea semestru se va încheia pe 14 iunie 2019. Pentru elevii de 
clasa a XII-a, cursurile se vor încheia pe 31 mai, iar pentru cei de clasa a VIII-a, 
pe 7 iunie. Programul „Școala altfel” va dura 5 zile și se va desfășura oricând în 
perioada octombrie 2018 - mai 2019.

Rubrica școlii Calendarul pentru anul 2018-2019

E
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SAVÂRSIN
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Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

„Trebuie să le acordăm lor, femeilor, nu o singură zi pe an, 
ci toată viața!”

martie 2018! Urmez cu plăcere invitația domnului primar Ioan Vodicean 
de a participa la festivitatea de omagiere a femeii, în singura Comună 

Regală a României. Timpul îmi îngăduie să ascult, la hotarul „Vetrei Regale”, 
susurul Mureșului. E martie, este luna în care, în urmă cu 28 de ani, unul din 
poeții acestui neam s-a căsătorit cu iubirea ultimă a vieții sale, splendida Carmen 
Antal, pe care o întâlnise cu şase ani mai devreme, în preumblările „Cenaclului 
Flacăra”. În  acei ani - anii ‘80- tânăra hunedoreană, de origine maghiară, 
cânta „Toate femininele vor pace”, era minoră şi, categoric, era de-o frumuseţe 
absolut răpitoare. Pentru ea a scris poetul: Ce frumoasă ești în primăvară, / Cea 
mai minunată-ntre femei, / Iezii pasc năframa ta ușoară, / Tu, cu muguri, bluza 
ți-o închei. La intrarea în sala festivă, un alt poet  așteaptă, cu zâmbet și flori, 

femeile urbei sale. Este vorba de domnul Ioan Vodicean, edilul comunei și amfitrionul acestei festivități. Îl 
salut, îi mulțumesc pentru invitație și îl întreb:

Domnule primar Ioan Vodicean, pentru mine 
este o premieră, pentru doamnele și domnișoarele 
comunei?

Ele se află prezente, azi, la cea de-a 15 ediție, 
de cincisprece ani neîntrerupți organizăm în cins- 
tea celei mai dragi ființe, femeia, mie îmi place să 
spun că cea mai dragă ființă pe lume este soacra, mai 
în glumă, mai în serios, eu chiar îmi iubesc soacra, 
ei, cum spuneam, de atâția ani organizăm această 
sărbătoare în cinstea femeii și cred că trebuie să  

le acordăm lor, femeilor, nu o singură zi pe an, ci 
viața toată.

La ceasul la care plec, în urma mea, se aude 
un cântec blând și tărăgănat, acolo pe valea apelor 
încărcate de liniște binefăcătoare, ca  legănărilor 
de grâne și luna cu reflexe albăstrui întârzie mai 
mult deasupra acelei săli vibrând de cântec, în 
vreme ce clarinetul șerpuiește, peste glasuri, ca o 
lumină de argint și de purpură.

   Dialog consemnat de Roxana FURDEAN
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eja intrată in tradiție, ziua de 8 Martie este o zi specială pentru 
sexul frumos din Săvârșin. În această zi, domnișoarele și doamnele 

sunt așteptate la Sala de Festivități din Săvârșin, pentru a petrece împreună 
câteva ore, ocazie de socializare și bună dispoziție. Și în acest an, cele care 
au răspuns invitației au fost întâmpinate de gazda manifestării - și totodată 
inițiatorul ei – domnul primar Ioan Vodicean, cu o garoafă roșie, semn de 
prețuire, pentru tot ce înseamnă dânsele pentru comunitatea săvârșineană. 
În sala gătită de sărbătoare s-au adunat aproximativ 170 de femei din co-
mună și nu numai,  care s-au putut bucura de muzică de calitate și bucate 
alese. Antrenul a fost asigurat de formația condusă de maestrul Blagu 
Dudu Ienășescu, acompaniat de instrumentiștii Viorel Ilea – taragot, Nelu 
Popa – orgă, Bane Marius și Casian Medre – acordeon, precum și soliștii 
vocali Mădălina Țupu și Adrian Gancea, care au reușit să satisfacă și cele 
mai pretențioase gusturi.

Nu trebuie să uităm „frontul spate” – aici mă refer la cei care au 
asigurat bunătățile de pe masă – și  amintim pe maestrul bucătar Cristian 
Tripa și Claudiu Tămășan, care le-au răsfățat pe participante cu bucate 
delicioase. Alături de ei au mai pus umărul: Adrian Craiu, Tony Butnaru, 
Sorin Jurcoane și Ionel Pavel, care au asigurat o servire promptă și 
profesionistă.

Deși s-au lăsat mai greu convinse să se apuce de joc, odată pornite, 
doamnele au umplut ringul de dans, până spre ora 23.00.

Ca o concluzie, a fost o ediție reușită și în acest an, chiar dacă 
participarea nu a fost la fel de numeroasă ca în alți ani. Bineînțeles că 
nu putem trece cu vederea frumoasele cuvinte adresate de primarul Ioan 
Vodicean participantelor la manifestare și promisiunea de ,,a  recidiva”și 
anul viitor, când femeile vor fi din nou așteptate cu respect și dragoste de 
cei ce s-au străduit să le ofere câteva ore de relaxare și bucurie.

La mulți și frumoși ani doamnelor și la revedere în 8 Martie 2019!
Ionel PAVEL

Pagină coordonată de 
Roxana FURDEAN

La revedere în 8 Martie 2019!

D
GRATULAȚIE 
(gi Sfântu Ion)

Ioan Vodicean

Ioane, Ioane, mândru nume
Lovească-ce binile
Că gi când îi lumea lume
Mulț îț poartă numile.
    Dumnezău să ce-alduiască,
    Să fi om gi omenie,
    Viața asta pămâncească
    Numa câncec să îț fie !
Oaminii răi ce-ocolească,
Să nu-ț treacă pa naince.
Mândrile să ce iubească,
Numa tu să fi ”cu mince”!
    Da șe  tăt indrug boscoane?
    Șe prostie-n cap la mine?
    Că tu ieșci nascu, măi Ioane,
    Pa Pamânt să-ț meargă bine.
Gintră tăț oaminii mari 
Tu ai fost ăl mai pogan,
Că șî zâle-n calindari 
Ai gi șasă ori pa an.
    Io-ț doresc șî mai giparce 
    Să fi tăt ca pân-aiși,
    Om gișcept, cu multă carce...
    Numa nu gin ”Pacaliși”
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„Așteptăm sentința de la Tribunal pentru dizolvarea 
Consiliului Local, nu am avut altă soluție, din păcate!”

A venit primăvara, iar administrația comunei Cenei continuă proiectele 
începute pentru bunăstarea comunității. Despre ce este vorba, aflați 

chiar de la primarul Gabriel Ilaș, în rândurile care urmează.
Domnule primar, ca 

 de obicei, v-am prins chiar
 înaintea unei ședințe de 

Consiliu. Aveți proiecte 
noi de dezbătut pe ordi-
nea de zi?

Nu avem noutăți importante, vom discuta 
despre aprobarea închirierii pășunilor și câteva 
dezmembrări, lucruri uzuale. Dar rămâne de văzut cu 
ce lucruri mai vin, pe ordinea de zi, consilierii locali.

Pentru că ați amintit de consilierii locali, s-a 
mai îndreptat situația în ce privește comunicarea și 
colaborarea cu aceștia?

Din păcate, nu, nici nu are cum. Acum așteptăm 
sentința de la Tribunal, pentru că am introdus 
acțiunea de dizolvare a Consiliului Local. Nu se mai 
putea. Credem că vom primi o soluție favorabilă, 
pentru că legea e foarte clară, dacă nu s-a adoptat 
în trei ședințe ordinare consecutive nicio hotărâre se 
dizolvă de drept, fără niciun alt comentariu sau atac. 
Dacă se dizolvă, vor veni membrii supleanți de pe 
listele fiecărui partid, în proporția care era. Am ajuns 
la concluzia că ar fi mai bine să vină alții, pentru că 
acum nu se mai poate cu cei care sunt. Îi cunosc și pe 
cei care ar putea veni și chiar cred că am putea lucra 
bine împreună pentru comunitate.

Ce se întâmplă cu proiectele pe care le are 
Primăria Cenei în toată această perioadă?

Știm că toate proiectele sunt importante, dar 
facem ce putem. Bugetul e aprobat, pot da drumul 
la proiectare, dar sper ca atunci când va fi nevoie de 
aprobarea documentației să am noul consiliu. Mai 
avem de modernizat o stradă la Bobda, eu aș fi vrut 
două, dar așa au vrut consilierii locali, când s-au 
alocat fondurile, deci facem numai una anul acesta. 
Mai continuăm și la Cenei cu o stradă și în rest facem 
ce putem, pentru că la Cenei buget mare nu avem.

Dar e mai bine comparativ cu anul trecut, sunt 
mai mulți bani?

Bugetul este cam la fel, nesemnificativ mai mare.
Și vă va ajunge pentru tot ce ați dori să 

implementați?
Ne ajunge pentru proiectele mari, dar ar fi fost 

nevoie de mai mult, niciodată nu strică să ai bani 
în plus. Însă, ne conformăm. Asigurăm salarizarea 
fără nicio problemă, funcționarea școlilor, la fel, mai 
facem niște lucrări de izolare termică la un corp de 
clădire la școală, care vor fi în vară. Avem proiecte în 
derulare, începute de anul trecut, pentru finalizarea 
cărora normal că s-au alocat bani. Mai avem o stradă 
la Cenei și o stradă la Bobda, plus un canal pentru 
evacuarea apelor pluviale, un podeț peste un drum 
județean. Deci de lucru avem, păcat de problema cu 
consilierii locali. Anul trecut s-au amânat vreo trei 
luni începerea lucrărilor, pentru că domnii consilieri 
din opoziție considerau că nu sunt bune proiectele, că 
devizele sunt umflate. Măi oameni buni, dacă o firmă 
de proiectare a primit un proiect, nu își poate permite 
decât conform legii, sunt standard de cost, standard 
de prețuri, tot ce înseamnă construcții. Există un 
arhitect de proiect, specialiști, toate sunt vizate, nu 
ne putem noi permite, niște consilieri locali, să ne 
dăm cu părerea dacă un proiect e bun sau nu. Îl avem, 
îl aplicăm. Dacă ceva nu va fi în regulă în proiect, va 
răspunde proiectantul. 

Vin sărbătorile Pascale, nici măcar în această 
perioadă nu puteți avea un dialog?

Din păcate, nu. Cu oamenii din localitate nu 
sunt probleme, însă consilierii fac numai sesizări și 
reclamații peste tot, de ne-au venit toate controalele 
posibile. Însă, cum au venit, așa au plecat. Chiar 
m-au ajutat unde mai erau niște mici deficiențe și 
astfel am reușit să ne punem la punct cu toate. Încă 
mă întrebau cine a plătit amenda. Care amendă? Am 
prezentat documentațiile, tot ce s-a cerut, și am primit 
doar un avertisment pentru mici nereguli care erau și 
le-am remediat. Nu s-au descoperit probleme. Dar 
consilierii se așteptau că mi se va lua capul. Important 
e că vine Paștele și trebuie să încercăm să fim mai 
buni, fapt pentru care le transmit tuturor locuitorilor 
Sărbători fericite! Și le spun să aibă încredere că 
lucrurile vor merge bine până la urmă, valoarea va 
ieși la suprafață, nu nonvaloarea. Iar consilierilor le 
transmit să le dea Dumnezeu mintea de pe urmă, deși 
nu mai cred în acest lucru.

Dialog consemnat de Diana MIHAI

SC CAPITAL PROGRES SRL
Importă și produce mobilier pentru locuințe, mobilier pentru hoteluri și pensiuni, mobilier pentru birouri și școli, și 

mobilier tapițat pentru canapele și colțare. Pentru comenzi ne puteți contacta la telefon: 0729/890.401.
Ne puteți vizita și la sediul nostru din Calea Timișorii nr 201/203, ori la cel operativ din str. Poetului nr 1C.
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TRAIAN VUIA

Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Festivalul «Lada cu zestre» înseamnă foarte mult 
pentru comuna noastră!”

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Domnule primar, Vasile Petruescu, 
frumosul spectacol de la Traian Vuia a deschis 
seria manifestărilor Festivalului „Lada cu Zestre” 
ediția 2018?

Da. Aşa este. Ediţia a 
XII a Festivalului „Lada cu 
Zestre” 2018 organizată la 
Traian Vuia a deschis seria 
festivalurilor concurs pe 
toată luna martie în judeţul 
Timiş.

La dumneavoastră 
vorbim de primul spec-
tacol.

Da, spectacolul de la noi a fost primul şi vor 
urma altele în mai multe localităţi. Vreau să vă spun 
că participarea a fost foarte numeroasă: peste 200 de 
artişti din regiunea Făget şi din zonele limitrofe ale 
Lugojului. Ne-am bucurat de un public extraordinar, 
de prezenţa unui juriu minunat şi profesionist. 
Trebuie să remarc că această ediţie de la comuna 
Traian Vuia a avut cu adevărat ceva aparte.

Câte formaţii din Traian Vuia au participat 
la prima această primă ediţie?

Mai mult de zece ansambluri foclorice şi zeci 
de interpreţi de muzică populară au fost din judeţ, 
iar din comună a participat Ansamblul de Dansuri 
Bujoreana, împreună cu mai mulţi artişti şi cântăreţi.

Ați avut multiple prezențe...
Da, localitatea noastră a avut prezenţe la toate 

secţiunile concursului: dansuri de fete, dansuri de 
băieţi, dansuri mixte şi dansuri din câmpia Timişului, 
solişti de muzică populară, membri ai ansamblului, 
dar am avut şi la secţiunea de poezie în grai bănăţean. 
La toate Traian Vuia a avut reprezentanţi.

Ce înseamnă „Festivalul Concurs Lada cu 
Zestre” pentru comuna Traian Vuia?

Festivalul – concurs Lada cu zestre înseamnă 
foarte mult pentru loca-
litatea noastră. În primul 
rând sunt promovate tradi-
ţiile şi cultura specifică din 
judeţul Timiş, într-o ediţie 
maraton, desfăşurată numai 
într-o zi. Timp de cinci 
ore au urcat pe scenă şi au 
coborât sute de participanţi. 
A fost o ediţie de fală, 
specifică Banatului.

Ce alte manifestări cultural-artistice mai 
desfăşoară Primăria Traian Vuia pe parcursul 
unui an?

În data de 18 martie, va avea loc simpozionul 
dedicat marelui inventator timişean, Traian Vuia, iar 
pe 22 iulie, vom organiza „Ziua aviaţiei”, cu sprijinul 
Consiliului Judeţean Timiş, la care vor participa 
invitaţi din toată ţara. Anul 2018 îl vom încheia cu 
„Festivalul naţio-
nal de colinde”, în 
luna decembrie. De 
asemenea, vor mai 
avea loc zilele fie-
cărui sat din comu- 
na Traian Vuia. 
Vom avea eveni- 
mente culturale de-a 
lungul întregului an 
şi niciun sat nu va fi 
ocolit.

Centrul de Cultură și Artă Timiș, în colaborare cu primăriile din judeţ, 
organizează ediția a XII- a Festivalului – Concurs ”Lada cu Zestre”, în 

perioada 3 martie – 17 iunie, la care vor participa peste 1.500 de artiști cu vârste 
cuprinse între 6 și 80 de ani. De aceea, au fost desemnate șapte centre zonale, 
iar comuna Traian Vuia a fost locul care a deschis seria manifestărilor artistice, 
sâmbătă în 3 martie. Aici, a avut loc unul dintre cele mai mari şi frumoase 
spectacole folclorice din ultimii ani, cu o participare numeroasă de peste 200 
de artişti şi dansatori. „Ne-am bucurat de un public extraordinar şi de prezenţa 
unui juriu minunat şi profesionist. Spectacolul a fost la un nivel foarte înalt şi 
mulţumesc doamnei Liliana Laichici, directoarea Centrului de Cultură și Artă 

a judeţului Timiș, şi Adelei Popa, șef Serviciu Cultură din cadrul Consiliului Judeţean Timiş”, a spus 
domnul Vasile Petruescu, primarul comunei Traian Vuia, după minunatul eveniment. Amintim că „Lada 
cu zestre” se desfăşoară, în luna martie, la Sânnicolau Mare, la Jimbolia, în Dumbrăviţa, Gătaia, Buziaş 
şi Giarmata. Concursul este structurat pe două categorii: „Laureați” și „Zestrea Timișului”. Localitățile 
care fac parte din categoria „Laureați”  sunt câștigătoarele din cele 2 ediții anterioare (2016 – 2017) 
marele premiu, locul I, II și III, cu excepția câștigătorilor marelui premiu și a locului I pe localități din 
ediția 2017 (Giarmata și Checea), care vor participa la această ediție doar în calitate de invitați.

Pentru ediția următoare (2019) câștigătorii premiului I, II, și III pe localități, din categoria „Zestrea 
Timișului” vor fi promovați în categoria „Laureați”. Marele premiu este în valoare de 4.500 de lei.
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TimișCHECEA

Pagină realizată de Diana MIHAI

„Întâlnirile Uniunii Primarilor din Banatul Istoric 
sunt foarte benefice pentru noi, edilii comunelor!”

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Î

S

Domnule primar, 
a mai trecut o lună și 
ne uităm peste umărul 
timpului pentru a trece 
în revistă activitatea de la 

Primărie. Ce mai face Checea, aveți mult de lucru?
Bine face, a venit primăvara și ne-am apucat de 

treabă. Vestea bună e că, recent, am fost la București 
și am semnat un contract pe PNDL 2, pentru vreo 
4,7 milioane de lei noi, ne dorim să ne apucăm de 
asfaltat și să închidem în sfârșit.

Cât de curând se vor întâmpla acestea?
Deocamdată am semnat contractul și urmează 

procedura, astfel că, probabil, din toamnă ne apucăm 
de asfaltat. Să sperăm că procedura nu va dura mult, 
pentru că sunt bani mulți și trebuie licitație și toate 
celelalte, dar sperăm ca din prin septembrie  să ne 
apucăm de ceea ce a rămas și să avem sută la sută 
toate străzile asfaltate, pentru că mai sunt câteva 
străzi cu piatră și ne dorim ca toți locuitorii să aibă 
toate condițiile.

În prezent, ce proiecte mari sunt în 
desfășurare, ați mai finalizat ceva din cele începute?

Acum terminăm grădinița, în maximum o lună 
va fi gata, urmează să luăm avizele, trebuie punctate 
demersurile necesare după finalizare. Mai avem 
centrul civic, unde mai e puțin de asfaltat, pentru că 
se apropie rugile și ne dorim să fie lucrurile cât mai 
frumoase acolo.

e apropie sărbătorile pascale, iar la Primăria Checea se lucrează în mod 
susținut pentru finalizarea unor proiecte importante pentru comunitate. 

Primarul Daniel Florin Florea vine cu o veste bună pentru locuitorii comunei: 
din toamnă ar putea începe asfaltarea ultimelor străzi pietruite din localitate.

Domnule primar, v-am prins pe picior de 
plecare. Tocmai vă pregătiți să mergeți la o nouă 
întâlnire a Uniunii Primarilor din Banatul istoric, 
știu că nu lipsiți niciodată de la aceste activități.

Da, după cum v-am mai spus și cu alte ocazii, 
îmi mențin părerea și consider că aceste întâlniri sunt 
foarte benefice pentru noi, edilii comunelor. Sunt 
binevenite, de aceea și merg de fiecare data și îmi fac 
timp pentru aceasta. 

Vin sărbătorile pascale, cu multă bucurie, 
după cum înțeleg din ceea ce ne spuneți…

Da, ne ocupăm între timp de toate cele ce 
trebuie făcute, mergem unde trebuie… Și, pentru că 
ați amintit de Paște, o perioadă încărcată de lumină 
în suflet, pe această cale, aș dori să îmi îndrept 
gândurile bune către concetățenii mei, să le urez 
sărbători fericite, pline de căldură și bucurii, alături 
de cei dragi!

Domnule primar, vă mulțumesc pentru 
disponibilitatea de care care dați dovadă, pentru 
faptul că vă faceți timp și pentru jurnalul nostru. 
Vă doresc mult succes în activitate și spor la  
lucru!

Vă mulțumesc și eu pentru faptul că promovați 
activitatea primăriei comunei noastre în paginile 
acestui jurnal, pentru ca astfel să fie bine informați 
și locuitorii din Checea. Trebuie să știe că încercăm 
să facem tot ce putem pentru ca lucrurile să meargă 
înspre bine.

Primăria și 
Consiliul Local 

Checea vă 
urează 

Paște fericit!
n apropierea 
să rbă to r i l o r 

pascale, Primăria și Consiliul Local 
Checea vă transmit urări de bine: ”Fie ca 
sfânta sărbătoare a Învierii Domnului să vă 
aducă cele patru taine divine - încredere, 
lumină, iubire, speranţă. Clipe de neuitat 
alături de cei dragi şi numai realizări! În zi 
de sărbătoare să coboare liniştea şi pacea, 
iar minunea Învierii lui Iisus Hristos să 
dăinuie în inimile voastre, să vă lumineze 
viaţa şi să vă aducă renaşterea credinţei şi 
bucuriei, cu bunătate şi căldură în suflet. 
Hristos a înviat!

De la departamentul nostru agricol
in această lună fermierii își pot depune cererile 
unice pentru a beneficia de subvențiile aferente 

campaniei 2018, dar pentru a primi aceste subvenții, trebuie 
să îndeplinească o serie de condiții de eligibilitate. Astfel, la 
momentul depunerii cererii unice, un fermier trebuie: l Să 
fie înregistrat în Registrul Unic de Identificare, administrat 
de APIA; l Să depună o singură 
cerere de plată la centrul local/
județean APIA unde este arondat; 
l Să facă dovada că este fermier 
activ pentru plățile directe/
măsurile de mediu și climă; l Să 
declare corect toate suprafețele 
și culturile și/sau efectivele de 
animale; l Să identifice și să 
delimiteze corect fiecare parcelă 
agricolă utilizată.

D
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

„Tuturor doamnelor și domnișoarelor din comuna noastră, 
sincere urări de sănătate și liniște!”

Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

Istoria văzută de istoric
S

n drumul meu spre Fârliug, opresc la marginea unei poieni, privind îndelung 
la un pui de vulpe, care se uită la drumul ce i se deschide în viață, cu teama 

că nu ar duce nicăieri. Cât de mult se înșeală… Vântul s-a liniștit, așezându-se la 
taifas cu firul proaspăt al ierbii. Cobor spre comună, urc apoi dealul, pe culmea 
căruia se află așezat maiestos sediul acestei administrații cărășene, așteptată fiind 
de domnul primar.

Domnule primar, pen- 
tru sătenii din Valea-Marea, 
Duleu şi Remetea-Pogănici, 

ați semnat, nu demult, un contract foarte prețios.
Da, un contract de 1.200.000 de lei, semnat cu 

Ministerul Dezvoltării,
Pentru ce va fi folosită această sumă?
Pentru alimentarea cu apă a celor trei locali-

tăţi. Dacă lucrurile vor decurge aşa cum îmi doresc, 
locuitorii din aceste sate vor avea, cât de curând, apă 
în gospodării.

Știu că mai aveți și un alt proiect, ce are şanse 
mari să intre la finanţare, conform estimărilor.

Da, acel proiect vizează modernizarea Cămi-
nului Cultural din Fârliug. Din 2018 şi Căminul 

Cultural din satul Duleu îşi va schimba faţa, graţie 
Companiei Naţionale de Investiţii, care a aprobat 
pentru modernizări suma de 250.000 de euro.

Domnule primar, o dorință mai…
O dorinţă arzătoare a mea este legată de 

tronsoanele de drum cuprinse între DJ 585 şi DJ 587, 
care sunt sparte şi pline de gropi. De altfel, cele mai 
multe probleme sunt în centrul satului Dezeşti şi pe 
drumul dintre Fârliug şi Duleu.

Cum doriți să încheiem acest scurt, foarte 
scurt dialog?

Pentru că discuția noastră va fi găzduită în 
numărul lunii martie, al jurnalului primăriilor, doresc 
să transmit tuturor doamnelor și domnișoarelor din 
comuna noastră, sincere urări de sănătate și liniște. 

Consiliul Local al Comunei Fârliug, întrunit în 
ședința de lucru, din data de 03.01.2018 fiind prezenți 
11 consilieri locali, adoptă: 

u HOTĂRÂREA nr. 1/03.01.2018 privind 
aprobarea acoperirii definitive a deficitului secţiunii 
de dezvoltare din excedentul bugetului local al 
Comunei Fârliug  pe anul 2017

În ședința extraordinară, din data de 19.01. 
2018, fiind prezenți 10 consilieri locali, se adoptă: 

u HOTĂRÂREA nr. 2/19.01. 2018 privind 
aprobarea nomenclatorului actelor necesare pentru 
desfășurarea activităților comerciale, eliberarea Avi-
zului Orar Program al Autorizației de funcționare și 
Avizarea activităților comerciale de pe raza U.A.T al 
Comunei Fârliug. u HOTĂRÂREA nr. 3/19.01.2018 
privind dezlipirea din Cartea Funciară a imobilului 
LOT 1 aflat în domeniul public al Comunei Fârliug.  
u HOTĂRÂREA nr. 4/19.01.2018 privind închi-
rierea spațiului situat în sat Valea Mare nr.38 A, 
în suprafață de 25 mp. u HOTĂRÂREA nr. 5/ 
19.01.2018 privind vânzarea  spațiului situat în 
Comuna Fârliug  nr.317, încăperile 4 și 14 în suprafață 
totală de 16.06 mp cabinet stomatologic.

În ședința ordinară, din data de 31.01. 

Î

-au purtat două războaie 
mondiale, pentru a se putea în-

fiinţa statul Israel! Suferinţa evreilor de 
pe urma înfiinţării statului Israel, suferinţă 
reală, este incontestabil mai mică, în toate 
felurile mai mică, decât suferinţa îndurată 

Transparență administrativă
2018,  fiind prezenți 10 consilieri locali, se adoptă: 

u HOTĂRÂREA nr. 6/19.01. 2018 privind 
transferul cu titlu gratuit a microbuzului școlar către 
Școala Gimnazială Fîrliug din  Comuna Fârliug Județul 
Caraș-Severin. u HOTĂRÂREA nr. 7/31.01.2018 
privind alegerea preşedintelui de şedinţă al Consi-
liului Local Fârliug pentru  luna Februarie 2018.  
u HOTĂRÂREA nr. 8/31.01.2018 privind rectifi-
carea  impozitelor și taxelor locale, a altor taxe asimi-
late acestora aplicabile la nivelul comunei Fârliug, 
pentru anul 2018 stabilite prin HCL. nr.72/2017.  
u HOTĂRÂREA nr. 9/31.01.2018 privind înființarea 
Serviciului Voluntar pentru Situații de Urgență al 
Comunei Fârliug, aprobarea Organigramei, a Statului 
de Funcții și a Regulamentului de Organizare și 
Funcționare a S.V.S.U. Fârliug. u HOTĂRÂREA 
nr. 10/31.01.2018 privind încetarea mandatului de 
consilier local în cadrul Consiliului Local al comunei 
Fârliug jud. Caraș-Severin, al domnului  Giurici 
Alin. u HOTĂRÂREA nr. 11/31.01.2018 privind 
validarea mandatului de consilier local în cadrul 
Consiliului Local al comunei Fârliug jud. Caraș-
Severin, al domnului Popa Florin Ion.

de alte popoare pentru înfiinţarea statului 
Israel. Iar printre popoarele care au suferit 
cel mai mult de pe urma nebuniei sioniste, 
noi, românii, ocupăm un loc în faţă de tot! 
Rândul întâi! Cu coroniţă!… Numai ruşii 
or fi suferit mai mult! Ion COJA 
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LENAUHEIM Timiș

„Legislația se schimbă mult prea des!”

Domnule primar Ilie Suciu, vă răpesc 
timpul, preț de un singur răspuns.

Ascult.
Cât de mare este birocrația în domeniul 

proiectelor finanțate de Uniunea Europeană?
Este foarte mare! Eu am o licitație din luna 

aprilie 2017 și încă nu e dat câștigătorul. Am în 
evaluare două proiecte depuse anul trecut din 
iunie și nici acum nu s-a dat rezultatul. Noi avem 
o relație destul de bună cu cei de la AFIR, dar și 
acolo personalul e insuficient, așa cum este în 
toate instituțiile de stat. Un om lucrează cât doi-

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim
ntr-una din zile colegul meu, scriitorul Vasile Todi, m-a întrebat: 
„Bătrâne, dacă ai face un microinterviu, dacă ar fi să adresezi unui 

primar o singură întrebare, te-ai gândit cum ar «suna» acea întrebare?” 
Mărturisesc că m-a cam pus pe gânduri, dar, deopotrivă, m-a și îmboldit. Astfel 
că în deplasările mele, reamintindu-mi dialogul cu fratele Vasile, m-am oprit în 
fața primăriei comunei Lenauhaim, cu dorința de a adresa o singură întrebare 
edilului ei. Că viața face ca acel om să poarte o bogată experiență în administrație, 
a fost cu totul întâmplător.

Î

trei să poată face față. Când ajunge ceva aproape 
de  termen, trebuie să îl rezolve în viteză. Eu sunt în 
legătură permanentă cu ei. Eu văd tot timpul ce se 
întâmplă acolo. Nu e o delăsare din partea lor. Nu. 
E personalul insuficient. Ei lucrează pentru patru 
județe. Au foarte multe dosare și sume foarte mari de 
bani. De multe ori și legislația se schimbă mult prea 
des și dă totul peste cap. Începi într-o legislație un 
proiect și îl termini în altă legislație. Vă dați seama 
ce înseamnă asta, să o iei de la capăt? Ce bătaie de 
cap e? Eu îi înțeleg perfect pe acești oameni, fiindcă 
legislația nu îi ajută.

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Ne „paște” analfabetismul!

U

in data de 8 martie 2018 
au început înscrierile în 

clasa pregătitoare pentru anul 
şcolar 2018-2019. Înscrierile se 
fac în două etape: Prima etapă se 
desfăşoară între 8 şi 26 martie, iar 
a doua etapă este programată între 
12 şi 18 aprilie şi este  rezervată 
părinţilor copiilor care nu au fost 
înscrişi în prima etapă sau care 
nu au participat la această etapă, 
cererile fiind completate din nou, 
în funcţie de locurile disponibile.

Pot fi înscrişi copiii care 
împlinesc vârsta de 6 ani până 

n adolescent român din trei 
se află sub nivelul de bază al 

cunoștințelor necesare pentru citit și 
pentru matematică, se arată într-un raport 
al Băncii Mondiale. Educația de calitate 

scăzută în anumite regiuni și țări ale UE creează 
și un clivaj socio-economic între cei mai bogați și 
cei mai săraci. În 50% din statele UE, peste 20% 
dintre adolescenții cu vârste de peste 15 ani se află 
sub nivelul de bază al cunoștințelor necesare pentru 
citit și pentru matematică, în timp ce în Bulgaria, 
Malta, România și Slovacia, procentajul respectiv 
depășește 30%”, menționează sursa citată.

ncepând cu data de 1 martie 2018, MADR invită 
fermierii care utilizează terenuri agricole situate 

în zonele eligibile pentru pachetele de agro-mediu 
și climă (M.10), în zonele afectate de constrângeri 
naturale sau cu alte constrângeri specifice (M.13), dar 
și fermierii care utilizează terenuri aflate în conversie 
sau terenuri certificate în agricultură ecologică (M.11) 
să solicite la APIA plățile compensatorii de dezvoltare 
rurală prin cererea unică de plată. Alocările acestor 
măsuri depășesc 2,6 miliarde de euro. Documentele pot 
fi depuse la sediile APIA, începând cu data de 1 martie.                                                                                    
(sursa – jurnalul interregional „Banatul”)                                                                         

Părinţi! Au început înscrierile în clasa pregătitoare

la 31 august 2018 şi chiar copiii 
care împlinesc vârsta de 6 ani 
în perioada 1 septembrie-31 
decembrie 2018, dacă evaluarea 
dezvoltării psihosomatice atestă 
pregătirea pentru parcurgerea cu 
succes a clasei pregătitoare.

Cererea-tip se poate com-
pleta online sau la secretariatul 
unităţii de învăţământ la care 
părintele doreşte înscrierea co-
pilului, în cadul perioadelor din 
calendarul aprobat de Ministerul 
Educaţiei. Validarea cererii-
tip este obligatorie şi are loc în 
unitatea de învăţământ la care 
părintele doreşte înscrierea, în 
prezenţa acestuia şi a cel puţin 
unuia dintre membrii comisiei, 
zilnic-de luni până vineri, între 
orele 8-18:00.

Aurel MIHUȚ

D

Fermierii sunt așteptați 
să depună cererile de plată 

pentru agro-mediu

De la biroul 
agricol

Î
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BUZIAS Timiș,

Domnule primar, ne revedem cu puțin timp 
înainte de întâlnirea membrilor Uniunii Primarilor 
din Banatul Istoric ce va avea loc în municipiul 
Reșița. Sunteți, domnule primar, unul din membrii 
fondatori ai acestei instituții.

Este o onoare să fiu membru fondator al 
Uniunii Primarilor din Banatul Istoric. Și spun asta, 
bucurându-mă, alături de ceilalți colegi ai mei, de aria 
largă de reprezentare pe care această uniune o are, 
de perspectiva de a lucra în cadrul acestei instituții, 
cu frații noștri din Ungaria și din Serbia. Adică, cu 
tot ce înseamnă administrație-teritorială din Banatul 
istoric. Și te rog să consemnezi că această Uniune 
este binevenită și de bun augur, având în vedere și 
valorile care ne leagă.

Ați catalogat, recent, anul care a trecut drept 
un an de…

Un an de cumpănă. Roxana, mă bucur că 
urmărești activitatea mea și sub aspectul declarațiilor 
făcute la diverse întâlniri.

Vă mulțumesc pentru apreciere.

„Este o onoare să fiu membru fondator al Uniunii Primarilor 
din Banatul Istoric!”

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș
 ă întorc din „Vatra Regală” la Timișoara prin Buziaș și, înainte de a 

mă întâlni cu domnul primar al orașului, îmi îngădui o plimbare prin 
parc. Îmi place să simt cum frunzele ostenite miros a iarnă plecată. E mijloc de 
martie, luna în care zidarii lui Eugen Barbu își curățau mistriile și nu-i mai zăreai 
până dădea zăpada. Aștept cu nerăbdare apariția măcar a unei veverițe. Ochii ei 
blajini și catifelați, ca pajiștea covoarelor persane, mă liniștesc, privindu-i. Chiar 
și vreme de-o clipă. Dar, din păcate, până se va hotărî să apară, timpul mă zorește 
spre primărie...

Da, a fost un an de început, un an cu multe 
proiecte, unele care trebuiau duse la capăt în anul 
respectiv, a fost un an, zic eu, de bună pregătire 
pentru ceea ce vom face în intervalul 2018 – 2020.

În ce sens?
În ceea ce înseamnă dezvoltarea proietelor de 

interes comunitar.
La ce fel de proiecte faceți referire?
Mă refer la proiecte de amploare, la proiecte 

mari, proiecte de reabilitare a infrastructurii 
turismului și a parcului…

În valoare de…
De aproximativ 5 milioane de euro, cu 

fonduri europene. De asemenea, dorim să reabilităm 
Piața Agroalimentară, precum și unele clădiri care 
reclamă intervenții de întreținere și modernizare…

Cum ar fi?
Cum ar fi liceul orașului și școala din Silagiu, 

fără a uita sau a neglija sistemul de canalizare  
din această localitate și drumurile, nu în ultimul  
rând.

 Primarul orașului nostru, domnul Sorin Munteanu, 
la jocul de începere al rugii.

u Cerere tip completată și semnată de 
reprezentantul legal al copilului. uSolicitare 
suplimentară de informații. uAct de identitate (soț – 
soție). uCertificat de naștere al copilului. uCertificat 
de căsătorie – copie. uCertificatul străin de naștere 
al copilului. u Actele de ședere pentru părinți / 
Codice fiscal. uDeclarație notarială pentru copiii 
născuți cu mai mult de 6 luni, înaintea depunerii 
cererii la primăria de domiciliu. uExtras de cont și 
contul IBAN de la bancă. uDosar plic. Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Din albumul cu poze al orașului Buziaș

n data de 20.02.2018, ca urmare a sesizării formulate de către doi cetățeni din 
localitatea Silagiu a fost identificat numitul G.G. din loc. Bocșa jud. Caraș-Severin, 

care a abandonat un câine din autoturismul personal, pe raza localității. Acesta a fost 
sancționat contravențional la L.61/1991 rep. și modif., cu suma de 500 lei. Cu această 
ocazie, reamintim cetățenilor că este interzis prin lege abandonul câinilor pe domeniul 
public. Poliția Locală Buziaș mulțumește pe această cale celor doi cetățeni pentru 
atitudinea civică pe care au avut-o în acest caz.             

M

Acte necesare pentru alocația de stat 
pentru copiii născuți în străinătate               

De la Biroul de Asistență Socială

Rubrica Poliției Locale Buziaș                 Comunicat

Î
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„Dacă nu-i pâine, e bun și cozonacul!...”
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Bucuros de oaspeți?
Măi, tu ți-ai pus în minte să scoți o carte de 

interviuri cu mine?
De ce, nu? Ce faceți?
Privesc apa pârâului cum aleargă grăbită spre 

bătrânețe.
Nu înțeleg.
Lasă că îți spun, mai încolo.
S-a încheiat ieri „Congresul PSD” și m-am 

gândit, pe drum, să vă întreb cum comentați acest 
congres marcat de atâtea semne de întrebare, de 
acuzații și atacuri la persoană?

Un kitsch politic românesc. Roxana, noi, 
românii suntem suferinzi, ca neam, de ceea ce 
cineva numea fetișul funcției. Asta ne 
permite o acomodare mai ușoară cu 
autoritatea nonvalorii. La capătul acelei 
adunări, Dragnea mi l-a reamintit pe Dej 
după decretarea încheierii colectivizării, 
așezat confortabil în fotoliu, cu miniștrii 
și apropiații în jurul lui, repetând aceeași 
frază, nemodificată nici în literă, nici 
în sunet: „Eu sunt acuma și moșierul și 
chiaburul. Aici, în buzunarul de la ceas, 
am cheia hambarelor! În mâna mea e 
toată recolta. Eu hotărăsc acum cum o 
împărțim”.

Eu nu vă cer părerea ca unui analist politic...
Nici nu sunt așa ceva.
Dar, avem analiști politici?
Da, avem, unul singur, pe Emil Hurezeanu, 

actualul ambasador al României în Germania.
Și ceilalți?
Ceilalți sunt părelnici.
Și totuși, așa, stând noi doi la taclale, în liniștea 

acestui peisaj mirific, cum estimați evoluția lui Liviu 
Dragnea la acest congres?

Nu a fost un congres, a fost mai mult o 
întrunire, având forma potemkinismului rusesc, în 
cadrul căreia Liviu Dragnea a afișat o siguranță de 
sine, proprie persoanelor adulte în viața politică. O 
întrunire care a consacrat un singur conducător, în 
cadrul unui spectacol democratic, care nu a făcut 
decât să justifice  și să mascheze concentrarea 
puterii într-o singură mână. Dragnea a învățat de la 
Ion Iliescu să-și educe simțul civilizației politice, să 
practice dialogul calm, să evite elegant încordarea și 
să vorbească pe ocolite. Și, asemeni lui Ion Iliescu, 
este sentimental și bătrânului i-au plăcut cucoanele, 
prin Banat i s-a dus buhul.

Apropo de cucoane, un atac furibund a fost 
îndreptat împotriva lui Liviu Dragnea stârnit de 
faptul că și-a adus iubita la congres.

Ei, această atitudine a adversarilor săi o 
socotesc inavuabilă. Adică, ei ce ar fi vrut? Să-și 
lase Dragnea iubita acasă, să-l aștepte ca mama lui 

Ștefan cel Mare? Draga mea, o fată frumoasă nu a 
fost creată pentru a fi privită de la fereastră.

S-a comentat și faptul că ministrul de Interne 
Carmen Dan și primarul Bucureștilor, Gabriela 
Firea, au fost nevoite să-i stea alături, în primul 
rând. Cum locurile la congres au fost repartizate, în 
funcție de însemnătate, acest fapt devine unul care 
dă de gândit…

Le este frică unora că Dragnea își va face iubita 
„ministreasă”?

Ar fi atât de greu?
Nu, dar Dragnea nu-și va numi iubita în guvern, 

dar, după ce se va mai învechi sita, atunci când Irina 
va fi o floare de ieri, o va trimite în Parlamentul 

European. Roxana, eu nu am căderea să 
fac analize economice, diplomatice, nu 
este rostul meu, dar, ca scriitor, sunt curios 
să aflu cum vede acest guvern dimensiunea 
estetică a vieții pe plan social.

Apropo de „estetică”, domnul Gușă 
a subliniat într-o intervenție, la propria 
televiziune, că la acest congres a văzut 
multe femei grăsuțe, cu picioare groase, 
bărbați cu burtă, oameni cu mutre de 
drojdieri și multă prostie, ironizând chiar 
și diferența de vârstă dintre Dragnea și 
iubita sa.

Vrăjmaș al dracului, Gușă. De unde știe el că  
un anume om este prost? A învestit el încredere 
în inteligența acelui om? A făcut el un schimb de 
cunoștințe, de virtuți, cu el? Cât privește anii celor 
doi, ce-ar vrea Gușă, să-l vadă pe Dragnea la braț cu 
o tărtăreață bătrână? Fericirea nu este molipsitoare, 
Roxana, dar tinerețea, da. Apoi, Dragnea, aducân-
du-și iubita cu dânsul acolo, a dovedit că este un om 
curajos, pentru că a iubi este un act de curaj. Aplaud 
gestul lui, așa cum îl dezaprob pe al celor care 
urcă treptele cu pantofii în mână spre ușa amantei. 
Cine ironizează sau insultă iubirea dintre acești doi 
oameni  e tare sărac în zăcăminte sufletești. Oricum, 
privindu-i, ținându-se de mână, am înțeles că 
teleormăneanul a ținut să ne convingă că, dacă nu-i 
pâine, e bun și cozonacul! Deși știe el că atunci când 
alegi „cozonacul”, drumul în viață nu  mai  poate fi 
prevăzut la final. Iar iubirea, la vârsta asta, e un tribut 
plătit naivității. Dar, draga mea, oare, numai atât i-a 
mai rămas poporului român? Această stare de veghe, 
cu mijloacele derizorii ale bârfei, la „teleșouri”?

Cum doriți să încheiem acest dialog înregistrat?
„M-am născut în nişte zile când tâmpita 

burghezime,  
Din tejghea făcând tribună, legiune de coţcari,  
Pune-o talpă noroioasă pe popor şi boierime; 
Zile când se-mparte ţara în călăi şi în victime 
Şi când steagul libertăţii e purtat de cârciumari.”

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN

-am reîntors în „Bucovina Banatului”, cea delimitată de minunatele dealuri împădurite ale 
localităților Marginea, Birchiș, Căpâlnaș și Bata, iar la capătul drumului, m-am abătut și 

prin Satul Regal, acel Tarskoe Selo, unde deseori se refugiază, pentru o perioadă, colegul meu Vasile Todi. 
L-am întâlnit, privind la pârâul din dreptul casei sale aflată între pădurile munților Zărand.

M


